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TEMA DEL DIA

n Les residències de gent gran van ser 
un dels sectors que més va patir els 
efectes de la covid-19 en la primera 
onada de la pandèmia. Per donar una 
resposta efectiva als brots en l’àmbit 
residencial, s’han creat els Equip d’In-
tervenció Ràpida (EIR) territorial, que 
es despleguen en cada sector sanitari 
per actuar de forma urgent, amb coor-
dinació amb la direcció del centre. A la 
Regió Sanitària de la Catalunya Cen-
tral aquests equips s’han hagut de des-
plegar en nombroses ocasions, una de 
les quals a la residència l’Onada Can 
Jorba de Santpedor, que va patir un im-
portant brot a final de l’any passat. Ara, 
amb la perspectiva que dona la distàn-
cia, els professionals que en van for-
mar part reflexionen per Regió7 com 
van viure aquella experiència i com va-
loren el treball en xarxa. 

Els Equips d’Intervenció Ràpida    
són grups pluridisciplinaris  que estan 
formats per professionals de Salut Pú-
blica, d’atenció primària, dels depar-
taments de Salut i de Treball, Afers So-
cials i Família i la direcció del centre 
residencial afectat. S’activen en el mo-
ment que comença un brot, que a les 
residències ja es considera que n’hi ha  
un amb un únic cas, i es desactiva quan 
es dona per tancat.  

Suport, acompanyament, treball en 
equip són les paraules més repetides 
pels  membres de l’equip d’interven-
ció ràpida que va gestionar el brot de 
la residència de Santpedor. Dos mesos 
després que quedés tancat, reunit al 
pati de la residència, l’equip recorda 
emocionat la intensitat amb la qual 
van treballar aquelles setmanes, quan 
el seu contacte era constant, i posen en 
valor la coordinació i la pinya que van 
fer per gestionar una situació tan dura 
i complicada. 

Una tasca d’assessorament  
Segons el delegat de residències del 
Departament de Salut a la Regió Sani-
tària de la Catalunya Central, Àngel Iz-
quierdo, aquests equips «treballen lo-
calment en una residència conjunta-
ment amb l’equip directiu sobretot 
amb una tasca d’assessorament, de su-
port i de gestió». Assegura que tot i que 
«no podem parlar d’èxit perquè hem 
estat gestionant drames» si que a nivell 
de funcionament i de capital humà la 

valoració que en fan és molt positiva. 
Una valoració que comparteix la di-

rectora de la residència l’Onada Can 
Jorba de Santpedor, Jessi Ragués,  que 
assegura que estan «molt agraïts del 
suport de l’equip, que ajuda molt  a les 
direccions i als professionals i empre-
ses que gestionem residències perquè 
es un cop fort». En aquest sentit, recor-
da que «tu tens molta emoció aquí i ens 
anava bé que els professionals des de  
fora et diguessin com ho has de fer i 
quan teníem algun dubte poder-lo 
consultar». Destaca també els suport 
incondicional que van rebre dels sani-
taris, tant de l’atenció primària com 
dels hospitals. «Mai vam estar sols. 
Sentir-te acompanyat en aquests mo-
ments és una de les ajudes més grans». 

Marga Sala, referent al territori del 
departament de Treball, Afers Socials 
i Famílies, que va ser l’encarregada de 
fer la tasca de coordinació de l’equip 
que va intervenir a la residència de 
Santpedor, subratlla el paper de «su-
port i acompanyament» que aquests 
equips donen a les residències i «la 
bona connexió de l’equip». Per la seva 
banda, la directora del Servei d’Aten-
ció Primària (SAP) Bages-Berguedà de 
l’ICS, Elisabet Descals, recorda que el 
sorgiment d’aquest equips  «va donar 
una sensació d’organització que no 
havíem tingut a la primera onada i sa-
bíem cap on anàvem i què volíem 
aconseguir». Descals assegura que «el 
fet que cada grup estigués format per 
diferents actors era una manera de ser 
ràpids i eficients i combatre el brot el 
més ràpid possible». La directora ter-
ritorial pensa que «si alguna cosa de-
mostra aquesta experiència és que 
amb el treball en equip arribes molt 
més lluny que amb treballs petits indi-
vidualitzats» i creu que «com a experi-
ència ha anat molt bé i ens va enriquir 
a tots i ens va fer créixer». 

Un treball en equip que també des-
taca Laia Cases, de vigilància epidemi-
ològica de Salut Pública, que és qui re-
cull i analitza les dades del brot, estu-
dia els contactes i marca  les pautes de 

prevenció i aïllament pe evitar la pro-
pagació. Considera que aquests 
equips han permès  «compartir la in-
formació i facilitar la presa de decisi-
ons de manera coordinada entre tots». 
De fet, Àngel Izquierdo afegeix que «la 
capacitat de la presa de decisions con-
junta  és el que més ha ajudat. Poder 
prendre una decisió unificada, cadas-
cú amb la seva visió i el seu punt de vis-
ta, ajudava molt». En aquest sentit, 
Marga Sala hi afegeix que «sempre es-
tàvem buscant un equilibri en la presa 
de decisions i trobar-lo entre les dife-
rents disciplines és molt complicat». 

Sectorització dels espais 
La tècnica de Salut Pública del depar-
tament de Salut al Bages, Gemma Gar-
cia, creu que els Equips d’Intervenció 
Ràpida, són «una fórmula molt ade-
quada per poder donar respostes 
col·legiades i coordinades davant una 
situació com aquesta». Garcia va ser 
l’encarregada de marcar les pautes so-
bre com calia dividir els espais dins de 
la residència en diferents zones segons 
la situació epidemiològica dels resi-
dents: verda (persones sense covid), 
groga (contactes estrets) o vermella 
(positius). En aquest sentit, i a diferèn-
cia de la primera onada quan els avis 
van passar moltes hores tancats a les 
seves habitacions, aquests equips han 
impulsat que els residents es pogues-
sin distribuir per zones «i que entre ells 
poguessin tenir contacte perquè així 
ho poguessin passar tots junts i no aï-
llats en una habitació, amb el que això 
comporta», diu afegeix LaiaCases.  

Una finestreta única 
Amb la creació dels grups d’interven-
ció «el que buscàvem als equipaments 
era la finestreta única i que tinguessin 
un únic contacte», diu  Izquierdo,  i 
destaca que  «sempre hi ha la queixa 
que es va lent i aquí es va saber anar rà-
pid i compartir molta informació i sen-
se por. Es va treure la burocràcia i es va 
donar agilitat». 

La bona connexió, el suport emo-
cional i una implicació, que transcen-
dia l’àmbit professional, són els aspec-
tes que més reiteren els integrants de 
l’Equip d’Intervenció Ràpida. Ara, 
s’obren molts reptes per veure com 
queda el model residencial i com es 
pot donar continuïtat a aquest treball 
en xarxa de diferents departaments 
per la salut de les persones, que ha de-
mostrat «que suma». 

«Sentir-te acompanyat en 
aquests moments és una 
de les ajudes més grans»
u Els Equips d’Intervenció Ràpida, amb professionals de diferents sectors, 
han esdevingut un suport vital per a les residències que han patit un brot

«Aquesta experiència 
demostra que amb el 
treball en equip arribes 
molt més lluny que amb 
la tasca individualitzada»

Queralt Casals 
SANTPEDOR

Equip d’Intervenció Ràpida que va actuar a la residència l’Onada de Santpedor

Les noves tecnologies, una eina 
cabdal per gestionar l’emergència
u Els integrants de l’Equip d’In-
tervenció Ràpida que va actuar a 
la residència l’Onada Can Jorba de 
Santpedor coincideixen en desta-
car que les noves tecnologies han 
estat una eina cabdal a l’hora de 
coordinar la seva tasca. Un grup 
de WhatsApp i les videoconferèn-
cies diàries els van facilitar la co-
ordinació i la rapidesa en la presa 
de decisions que requereix una si-
tuació d’emergència com és un 
brot de covid. 

Per facilitar la comunicació, 
l’equip va crear un una carpeta 
compartida on cada departament 
abocava la informació de manera 
que tots la podien consultar. Per 
agilitzar la informació també es va 
crear un grup de WhatsApp, que 
estava operatiu les 24 hores del 
dia. Segons el delegat de Salut a 

les residències de la Regió Sanità-
ria de la Catalunya Central, Àngel 
Izquierdo, «això ens donava una 
immediatesa que amb la urgència 
no era habitual». El grup, assegu-
ra, «va anar molt bé per poder fer 
una consulta perquè a qualsevol 
hora, de dilluns a diumenge, es 
podia donar resposta», de manera 
que la implicació anava més enllà 
de l’àmbit professional. 

D’altra banda, cada dia durant 
les quatre setmanes que va durar 
el brot de Santpedor, tot l’equip 
juntament amb professionals de 
l’Hospital de Sant Joan de Déu i de 
Sant Andreu, on estaven ingres-
sats alguns dels residents, feien 
una videoconferència a primera 
hora del matí i així entre tots podi-
en compartir la informació dels 
pacients.
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n L’estiu vinent farà cinc anys que 
la badalonina Lluïsa Jesús, de 85 
anys, viu a la residència l’Onada 
Can Jorba de Santpedor. Assegura 
que hi era molt feliç abans de la 
pandèmia de la covid-19 i que ara 
ho torna a ser,  un cop superada  la 
malaltia i el tràngol de no poder 
sortir durant mesos. 
Com han  sigut tots aquests me-
sos de pandèmia a la residència? 
Vam estar tancats molt de temps 
sense tenir la malaltia. Els pri-
mers mesos aquí la directora es va 
deixar la pell perquè no l’agaféssim, 
fent canvis aquí i allà... Però llavors 
va venir la part dolenta, quan els 
metges es van adonar que tenia 
una pneumònia. Va ser el dia 14 de 
desembre i el 15 vaig fer 85 anys, 
però no me’n vaig assabentar ni 

dels 85 anys, ni de Nadal, ni de 
Reis... vaig tornar aquí dos dies des-
prés de Reis. Ha sigut molt pesat i 
molt trist.  
Va estar ingressada l’hospital? 
Sí, vaig estar 25 dies tancada en un 
hospital en una habitació sola, va 
ser molt difícil per mi. Suposo que 
hi ha gent que ha patit molt més 
que jo. Els primers dies no em vaig 
assabentar de res perquè vaig te-
nir una pneumònia i es veu que 
vaig estar molt fotuda. Ha sigut 
molt pesat, però em van curar i ho 
puc explicar! O sigui: «gràcies». 
Com està ara? 
Ara estic més bé perquè puc sor-
tir.  Abans d’estar malalta vam es-
tar molts mesos que no vam sor-
tir gens, ni una mica! Només sem-
pre aquí i això per una persona 
que encara té el cap serè és molt 

gros. No poder sortir em matava. 
Només poder sortir ja és mitja 
vida. 
Quan fa que viu a la residència? 
El dia 2 de juliol farà 5 anys.  
Ja és com casa seva... 
Sí, mentre no va passar la pandè-
mia era molt feliç i ara ho torno a 
ser. El que demano als que manen 
és que no tanquin els perímetres, 
ni tanquin les portes i ens deixin 
sortir, que sàpiguen trobar el punt 
just perquè no ens passi res de tot 
això.

Lluïsa Jesús Franquesa
RESIDENT DE L’ONADA CAN JORBA DE SANTPEDOR

QUERALT CASALS. SANTPEDOR

«Vam estar molts mesos que no 
vam sortir gens, ni una mica!»

Lluïsa Jesús a la residència 
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Residents de l’Onada Can Jorba de Santpedor amb la directora MIREIA ARSO

n Sectorització és una paraula que fa 
una any no formava part del llen-
guatge dels centres residencials. 
Tampoc treballaven per unitats de 
convivència, ni amb equips de pro-
tecció individual (EPI). Les residèn-
cies són centres socials i no pas sani-
taris i la pandèmia de la covid-19 els 
ha obligat a  familiaritzar-se amb ter-
mes i tasques que els han portat a 
reinventar-se i a canviar «la manera 
de cuidar».  

E l7  de desembre passat la resi-
dència l’Onada Can Jorba de Santpe-
dor  va detectar un cas positiu de co-
vid, que va desencadenar en un im-
portant brot que no es tancaria fins 
passat Reis i que va afectar molts pro-
fessionals i la majoria dels residents, 
amb una quinzena de defuncions. 
Durant aquest temps l’Equip d’Inter-
venció Ràpida de la Regió Sanitària 
de la Catalunya Central va acompa-
nyar i donar suport a la direcció de la 
residència en la gestió del brot.  

Arnald Pannocchia, director ins-
titucional de l’Onada, que gestiona 
la residència Can Jorba de Santpedor, 
assegura que «les residències som 
centre socials i tenim una manera de 
cuidar molt concreta i treballes molt 
les relacions amb les persones, les in-
teraccions amb l’entorn, tota aques-
ta part més social i habitualment te-
nim equips sanitaris molt petits per-
què la gestió sanitària és mínima, ja 
que si hi ha una complicació se sol 
derivar al recurs sanitari més ade-
quat per cada patologia». Per això, re-
coneix, «quan entra un brot d’aques-
tes característiques ens obliga a can-
viar la manera de cuidar i no en sa-
bem». Aquí és quan és important el 
grup d’intervenció ràpida «perquè 

ells ens aporten l’expertesa, les reco-
manacions i les maneres de treballar 
que són correctes» i això, diu,  «et 
dona la tranquil·litat que estàs fent 
les coses bé».  

En aquesta línia, el delegat de resi-
dències del Departament de Salut a 
la Regió Sanitària de la Catalunya 
Central, Àngel Izquierdo, reconeix 
que les mesures aplicades a les resi-
dències a causa de la covid «són l’an-
títesi de tal com treballen perquè 
comporten aïllament, limitació, se-
paració... en contra del treball comu-
nitari».  Amb tot, Pannocchia creu 
que la pandèmia ha suposat un apre-
nentatge mutu. «Salut ha après molt 
de la part social i la part social de la 
salut», assegura.  

En la mateixa línia s’expressa la di-
rectora de l’Onada Can Jorba, Jessi 
Ragués, que opina que «la salut i la 
part social han d’anar juntes». Ra-
gués posa en valor el treball que s’ha 
fet a les residències. Assegura que 
durant la pandèmia hi ha hagut mol-
ta tensió pels treballadors i que s‘ha 
passat «molta por». En un any, diu, 
«hem après a sectoritzar, a treballar 
amb els equips de protecció indivi-
dual i amb unitats de convivència». 
Recorda també que, a banda del brot 
que van tenir, els residents «han pa-
tit molt per les restriccions que havi-
en de fer, tancats a les habitacions i 
sense rebre visites. No ha estat fàcil 
per ells».   

Destaca el suport que han rebut 
de les famílies, «que ens ha fet forts», 
i assegura que «els usuaris valoren 
molt la tasca dels professionals i 
s’han donat compte que som una fa-
mília i quan han anat maldades tots 
hem estat aquí al peu de canó i no 
han estat sols». Descriu el virus com 
«una cosa invisible que no saps per 
on t’entra i quan ho fa et desespe-
res».Com a part positiva creu que «tot 
l’equip s’ha fet fort i realment t’ado-
nes que els professionals s’estimen la 
feina perquè han estat aquí jugant-se 
la seva salut i la de les seves famílies».

La covid ha obligat les 
residències a canviar 
«la manera de cuidar» 

QUERALT CASALS. SANTPEDOR

u Els centres residencials han 
hagut d’aprendre a sectoritzar 
els espais i a treballar per 
unitats de convivència


